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Múte Bourup Egede 

Medlem af Inatsisartut  

 

 

Svar på § 37 spørgsmål nr. 041-2019 vedr. Naalakkersuisut’s 

forhandlingsdialog med Storbrittanien i forbindelse med Brexit 

 

I medfør af Inatsisartuts forretningsorden § 37 stk. 1 har du fremsat spørgsmål 

til Naalakkersuisut vedrørende Naalakkersuisut’s forhandlingsdialog med 

Storbritannien i forbindelse med Brexit. Spørgsmålene er henvist til min 

besvarelse: 

 

Spørgsmål til Naalakkersuisut:  

 

1. Hvilken status er der på Naalakkersuisut’s forhandlingsdialog, hvad 
angår handelsaftale og andre områder man kan samarbejde om 
med Storbrittanien i forbindelse med Brexit? 

 
Svar: 
 
Først omkring Færøerne, da Færøerne nævnes i begrundelsen for 

spørgsmålene. Færøerne har andre handelsrammer med EU og Storbritannien, 

end Grønland. Færøerne har en handelsaftale med EU med 

handelsbegrænsninger, og denne vil blive direkte overført med tilpasninger til at 

gælde med Storbritannien efter Brexit. Der vil dog i aftalen med Storbritannien 

være endnu større begrænsninger på handlen, idet Færøerne på bestemte 

varer kun må handle under 14% af mængden til EU ind i Storbritannien efter 

Brexit, hvorefter der kommer afgifter på produkterne.  

 

Storbritannien foretager således en ”roll-over”, dvs. en overførsel ind i britisk 

lovgivning af Færøernes nuværende handelsaftale med EU, men har begrænset 

mængden af handel. 

 

Grønland har ikke en decideret handelsaftale med EU. Handelsrammerne er 

fastlagt gennem forskellige EU-lovtekster og dertil er det også afgørende, at EU-

fiskere har tilfredsstillende adgang til grønlandske fiskerizoner. Der er ikke 

begrænsninger på mængden af Grønlands handel ind i EU og Storbritannien. Af 

disse grunde, er det ikke lige så enkelt at foretage en overførsel af Grønlands 

handelsrammer med EU, direkte over til Storbritannien efter Brexit, da Grønland 

har friere handelsrammer, fiskekvoter involveret og ikke en samlet aftaletekst at 

tage udgangspunkt i. 

 
Status er at der pågår introducerende møder mellem Storbritannien og 
Grønland på embedsmandsniveau. Egentlige forhandlinger på 
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handelsområdet kan endnu ikke startes op, da Storbritannien på nuværende 
tidspunkt befinder sig inden for EU, og ikke er klar til sådanne forhandlinger med 
Grønland. Grønland vil dog fortsætte med at gøre opmærksom på disse ønsker 
og fortsætte med at udvikle og udvide kontakterne med Storbritannien. Det kan 
nævnes, at Department for Environment, Food and Rural Affairs (DEFRA), det 
britiske ministerie med ansvar for miljø, fødevare og landdistrikter som også er 
ansvarlig for fiskeri er interesseret i mere kontakt med Grønland, da det 
forventes, at Storbritannien skal søge kyststats-status på fiskearter i 
Nordatlanten. Storbritannien modtager ligeledes torskekvoter i grønlandsk 
farvand under Grønlands fiskeripartnerskabsaftale med EU.   
 
Fra grønlandsk side er der orienteret om handelsforholdene mellem 
Storbritannien og Grønland, ønskerne om nye handelsrammer efter Brexit, 
fiskeri, og generel orientering om udviklinger og potentialer i Grønland og Arktis.  
Storbritannien har orienteret om status for Brexit, samt de endnu uafklarede 
forhold for Brexit, og oplyst, at Storbritannien endnu ikke kan forhandle 
handelsaftaler. Kontakterne fortsættes dog fra grønlandsk side for at sikre, at 
relevante britiske ministerier kan øge deres kendskab til Grønland.  
 

2. Arbejder Naalakkersuisut på en aftale om samhandel mellem 
Grønland og Storbrittanien? 

 

Svar: 

 

Nej, Naalakkersuisut arbejder endnu ikke på et udkast til en handelsaftale 

mellem Grønland og Storbritannien, jf. svar til spørgsmål 1. Forskellige forhold 

har måttet afventes før, at arbejdet kan påbegyndes, herunder relevante forhold 

mellem EU og Storbritannien, samt de indledende meldinger fra Storbritanniens 

Department of International Trade (DIT). 

 

Der er ligeledes spørgsmålet om hvilken type handelsaftale, der skal sigtes 

efter, da der er fordele og ulemper ved forskellige slags aftaler. Det er klart, at 

det fra grønlandsk side kan være mest interessant med en aftale uden alt for 

mange begrænsninger på handlen. Man skal imidlertid også være klar over, at 

der vil kunne komme modkrav fra Storbritanniens side, som Grønland må tage 

stilling til i forhandlingerne mellem Storbritannien og Grønland.  

  

 

Med venlig hilsen 

 
Ane Lone Bagger 


